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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Odpovědnost jednatele s.r.o.
Společnost s ručením omezeným může mít jednoho nebo více jednatelů společnosti. Je-li více
jednatelů společnosti, je oprávněn jednat jménem společnosti každý z nich samostatně, ale to pouze
v případě, nestanoví-li společenská smlouva či stanovy jinak. Jednatelem společnosti může být pouze
fyzická osoba. Jednateli náleží obchodní vedení společnosti a k těmto rozhodnutím má-li společnost
více jednatelů, je potřeba souhlasu většiny jednatelů.

Společnost s ručením omezeným může mít jednoho nebo více jednatelů společnosti. Je-li více
jednatelů společnosti, je oprávněn jednat jménem společnosti každý z nich samostatně, ale to pouze
v případě, nestanoví-li společenská smlouva či stanovy jinak. Jednatelem společnosti může být pouze
fyzická osoba. Jednateli náleží obchodní vedení společnosti a k těmto rozhodnutím má-li společnost
více jednatelů, je potřeba souhlasu většiny jednatelů. Výše uvedené platí opět s omezením,
nestanoví-li společenská smlouva jinak.
Jednatelé jsou povinni zajistit: řádné vedení předepsané evidence, řádné vedení účetnictví, vedou
seznam společníků, jsou povinni informovat společníky o záležitostech společnosti.
Jednatelé se řídí zásadami a pokyny schválenými valnou hromadou, samozřejmě pokud jsou v
souladu s právními předpisy. Jednatelem může být pouze fyzická osoba, která dosáhla věku 18 let,
která je plně způsobilá k právním úkonům, která je bezúhonná ve smyslu zákona o živnostenském
podnikání a u níž nenastala skutečnost, jež je překážkou provozování živnosti podle živnostenského
zákona. V případě, že jednatel přestane splňovat výše uvedené podmínky, jeho funkce tím zaniká ze
zákona. V případě, že jednatel zemře, vzdá se funkce, je odvolán nebo jinak skončí jeho funkční
období, musí valná hromada do tří měsíců zvolit nového jednatele. Nestane-li se tak, jmenuje
jednatele soud na návrh osoby, která osvědčí právní zájem, jinak může soud i bez návrhu zrušit
společnost anařídit jeho likvidaci.
Naproti tomu společník společnosti s ručením omezeným resp. společníci ručí společně a nerozdílně
za závazky společnosti do výše souhrnu nesplacených částí vkladu všech společníků, a to podle
vztahu v zápisu v obchodním rejstříku. Zápisem splacení všech vkladů do obchodního rejstříku
ručení zaniká. V případě, že společník plnil za spolčenost z důvodu ručení, toto plnění se plně
započítává na splacení vkladu společníka.
Jedna fyzická osoba může být od novely obchodního zákoníků účinné od 1.1.2001 jediným
společníkem nejvýše tří společností s ručením omezeným. Je-li jedna fyzická osoba ke dni 1.1.2001
jediným společníkem ve více než třech společnostech s ručením omezeným, je povinna dle
přechodných a závěrečných ustanovení novely obchodního zákoníku uvést své právní postavení do
souladu s novelizovaným obchodním zákoníkem do 1.1.2003, jinak může soud i bez návrhu všechny
tyto společnosti zrušit a nařídit jejich likvidaci.
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